
ZDRÓJ CIECHOCI¡SKI paêdziernik 2010 4

29 paêdziernika odby∏a si´ ostatnia XXXVII sesja Rady Miasta tej kadencji. Radni mi´dzy innymi
uchwalili op∏aty podatkowe, o których poinformujemy w kolejnym numerze. Sprawozdanie z dzia∏al-
noÊci RM przedstawi∏ jej przewodniczàcy Jerzy Sobierajski. Zebrani wys∏uchali tak˝e wystàpienia
Burmistrza Ciechocinka Leszka Dzier˝ewicza. Poni˝ej przytaczamy obydwa teksty. Na zakoƒczenie
obecni na sesji m.in. dyrektorzy placówek oÊwiatowych i innych instytucji samorzàdowych podzi´kowali
za wspó∏prac´ radnym. Podzi´kowania skierowano tak˝e do Katarzyny Turkiewicz pracujàcej w
sekretariacie Rady Miasta za jej sumiennà i rzetelnà prac´.

WIEÂCI Z RATUSZAWIEÂCI Z RATUSZA

Rada Miejska Ciechocinka kadencji 2006-2010 zo-
sta∏a wybrana w dniu 12 listopada 2006 roku w liczbie
15 radnych ze 105 kandydatów. W trakcie jej trwania,
w roku bie˝àcym, wygas∏ mandat radnego Macieja
Bartoszka, w zwiàzku z tym do koƒca kadencji Rada
pracowa∏a w sk∏adzie 14-osobowym. Na pierwszej
sesji, która odby∏a si´ 27 listopada 2006r., dokonano
wyboru:

1/ Przewodniczàcego - Jerzego Sobierajskiego,
2/ Wiceprzewodniczàcego - Wojciecha Zieliƒskiego,
3/ sk∏adu Komisji Rewizyjnej i jej przewodniczàcego:

przewodniczàcy - Piotr Szcz´sny,
cz∏onkowie - Maciej Bartoszek, Artur K∏os, Aldona

Nocna, W∏odzimierz S∏odowicz; 29 grudnia 2008 r. W
trakcie kadencji odwo∏ano ze sk∏adu komisji W∏odzi-
mierza S∏odowicza i powo∏ano Klar´ Drobniewskà;
20 kwietnia 2009 r. odwo∏ano Klar´ Drobniewska i
powo∏ano Krzysztofa Czajk´; 7 kwietnia 2010 r. w
zwiàzku z wygaÊni´ciem mandatu Macieja Bartoszka
do sk∏adu komisji powo∏ano Dariusza Jaworskiego;
26 kwietnia br. odwo∏ano Krzysztofa Czajk´ i powo∏ano
Wojciecha Marjaƒskiego.

4/ sk∏adów osobowych komisji sta∏ych:
Komisja Finansowo-Bud˝etowa, Planowania i Wspó∏-

pracy Gospodarczej: Maciej Bartoszek, Dariusz Jawors-
ki, Pawe∏ KanaÊ, Artur K∏os, Wojciech Marjaƒski, Walde-
mar Âwieczkowski, Wojciech Zieliƒski,

Komisja OÊwiaty, Kultury, Sportu, Turystyki i Promo-
cji Miasta: Maciej Bartoszek, Jerzy Draheim, Klara Dro-
bniewska, Dariusz Jaworski, Teresa Mik∏aszewicz, Al-
dona Nocna, W∏odzimierz S∏odowicz, Wojciech Zie-
liƒski. 29 grudnia 2008 r. odwo∏ano ze sk∏adu komisji
Macieja Bartoszka.

Komisja Uzdrowiskowa oraz Zdrowia i Opieki
Spo∏ecznej: Klara Drobniewska, Wojciech Marjaƒski,
Teresa Mik∏aszewicz,

Komisja Komunalna i Porzàdku Publicznego: Krzysz-
tof Czajka, Jerzy Draheim, Pawe∏ KanaÊ, W∏odzimierz
S∏odowicz, Piotr Szcz´sny, Waldemar Âwieczkowski,

5/ przedstawiciela Gminy Miejskiej Ciechocinek do
sk∏adu Walnego Zgromadzenia Stowarzyszenia Zdro-
wych Miast Polskich w osobie Wojciecha Marjaƒskiego,

6/ przedstawicieli Gminy Miejskiej Ciechocinek do
Zwiàzku Gmin Ziemi Kujawskiej w osobach: Dariusz
Jaworski i Wojciech Zieliƒski. Z tytu∏u pe∏nionej funkcji

- Burmistrza miasta zrzeszonego w Zwiàzku - przedsta-
wicielem Gminy jest równie˝ Leszek Dzier˝ewicz,

7/ przedstawiciela Gminy Miejskiej Ciechocinek do
Stowarzyszenia Gmin Uzdrowiskowych w osobie Leszka
Dzier˝ewicza - Burmistrza Ciechocinka,

8/ delegata Gminy Miejskiej Ciechocinek do sk∏adu
Walnego Zebrania Cz∏onków Stowarzyszenia Zwiàzku
Miast NadwiÊlaƒskich w osobie Aldony Nocnej.

Na sesji w dniu 16 kwietnia 2007 r. Rada Miejska
podj´∏a uchwa∏´ o przystàpieniu Gminy Miejskiej
Ciechocinek do Stowarzyszenia Kujawsko-Pomorska
Organizacja Turystyczna z siedzibà w Toruniu. Jako
reprezentanta Gminy wybrano radnego Paw∏a Kanasia.
Ponadto 19 grudnia 2005 r. uchwa∏à nr XXXIV/316/05
radni zdecydowali o przystàpieniu Gminy Miejskiej
Ciechocinek do Zwiàzku Miast Polskich, gdzie Ciecho-
cinek reprezentuje do dnia dzisiejszego Burmistrz
Leszek Dzier˝ewicz.

Od 20 kwietnia 2009 r. pracuje Komisja Doraêna
Rady Miejskiej do spraw pomnika upami´tniajàcego
poleg∏ych za Ojczyzn´ w sk∏adzie: Krzysztof Czajka,
Pawe∏ KanaÊ, Teresa Mik∏aszewicz i Aldona Nocna.

W kadencji 2006-2010 odby∏o si´ 37 sesji Rady
Miejskiej, w tym 8 nadzwyczajnych:

w roku 2006 odby∏y si´ 3 sesje,
w roku 2007 odby∏o si´ 9 sesji (w tym 2 nadzwy-

czajne),
w roku 2008 odby∏o si´ 6 sesji
w roku 2009 odby∏o si´ 10 sesji (w tym 3 nadzwy-

czajne),
w roku 2010 odby∏o si´ 7 sesji (w tym 3 nadzwy-

czajne).

Radni wyst´powali z szeregiem interpelacji i zapytaƒ
w imieniu w∏asnym oraz zg∏aszanych przez wyborców
- mieszkaƒców naszego miasta.

Do dnia sporzàdzenia informacji podj´to 387 uch-
wa∏.

Rada Miejska tej kadencji nada∏a tytu∏ Honorowe-
go Obywatela Miasta Ciechocinka ks. biskupowi Wie-
s∏awowi Alojzemu Meringowi. Decyzj´ w tej sprawie
podj´to na sesji z dniu 3 marca 2008 r.

Natomiast medal Stanis∏awa Staszica otrzyma∏ p.
Tadeusz Kreps (uchwa∏a Rady Miejskiej z dnia 27 czer-
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wca 2007 r.) oraz Spó∏dzielnia Mieszkaniowa w Cie-
chocinku (uchwa∏a z dnia 20 kwietnia 2009 r.).

1 marca 2010 r. Rada ustali∏a nowe zasady i tryb
nadawania tytu∏u „Honorowy Obywatel Ciechocinka”
oraz projekt wzoru i sposobu noszenia odznaki
honorowej Stanis∏awa Staszica.

W trakcie kadencji prace dotyczy∏y m.in.:
- 26 listopada 2007 - Strategia Rozwiàzywania Pro-

blemów Spo∏ecznych na terenie miasta Ciechocinka
w latach 2007-2017,

- 23.06.2008 r. - Lokalny Program Rewitalizacji dla
Miasta Ciechocinka na lata 2008-2013,

- 3 listopada 2008 r. - Statut Uzdrowiska Ciechocinek,
- 3 listopada 2008 - przystàpienie do zadania inwes-

tycyjnego „Budowa Êcie˝ek rowerowych na terenie
gmin nale˝àcych do Zwiàzku Gmin Ziemi Kujawskiej”,

- 7 wrzeÊnia 2009 r. - utworzono Punkty Przedszkol-
ne w Przedszkolach Samorzàdowych Nr 1 i 2,

- 30 listopada 2009 r. - utworzenie nowej jednostki
bud˝etowej pod nazwà „OÊrodek Sportu i Rekreacji”,

- 18 czerwca 2010 r. - d∏ugoterminowe zobowiàzanie
dot. inwestycji „odnowa funkcji publicznych zdegrado-
wanych terenów uzdrowiskowych”.

Nast´pnie Przewodniczàcy Rady Miasta podzi´kowa∏
za wspó∏prac´ wszystkim, którzy pracowali dla dobra
naszego miasta.

Koƒczàca si´ kadencja jest znakomità okazjà do
podsumowania dzia∏aƒ i oceny pracy na rzecz lokalnej
spo∏ecznoÊci i naszego miasta na przestrzeni mijajàcych
4 lat. Jaka wi´c by∏a ta kadencja? Bez wàtpienia by∏ to
czas niezwykle intensywnych dzia∏aƒ, w których zre-
alizowane zosta∏y najbardziej oczekiwane przez miesz-
kaƒców Ciechocinka i goÊci uzdrowiska zadania.

W minionym 4-leciu na ich wykonanie wydatkowana
zosta∏a ∏àcznie kwota przekraczajàca 130 mln z∏, przy
czym zasadà by∏y narastajàce kwoty dochodów i wy-
datków bud˝etowych z ka˝dym rokiem, poczàwszy od
roku 2007, gdy dochody bud˝etu zrealizowane zosta∏y
odpowiednio w kwotach 28,4 mln z∏ i 25,2 mln z∏ w
stosunku do roku bie˝àcego, w którym plan dochodów
okreÊlony zosta∏ w wysokoÊci 38,5 mln z∏, a wydatków
43,3 mln z∏. Na podkreÊlenie zas∏uguje fakt, i˝ pierwszy
raz w historii finansów Ciechocinka kwota wydatków
przekroczy∏a 40 mln z∏ (bud˝et jest realizowany).

Jakie wi´c zadania realizowane by∏y w mijajàcej
kadencji?

Z satysfakcjà, ale te˝ i ulgà informuj´ Paƒstwa, ˝e
zakoƒczy∏ si´ okres wydawania ogromnych Êrodków
finansowych na budow´ infrastruktury podziemnej.
DziÊ z dumà mo˝emy mówiç, ˝e Ciechocinek jest w
95% zgazyfikowany, ˝e na powierzchni 96% posiada
nowe sieci kanalizacji sanitarnej wraz z przy∏àczami,
˝e jako jedyne uzdrowisko w Polsce skutecznie rozwià-
zaliÊmy problem podczyszczania i zrzutu solanki dzi´ki
wybudowaniu systemu zbiorników retencyjnych przy
14 obiektach sanatoryjnych, sieci kanalizacji solankowej
i funkcjonujàcej przy oczyszczalni Êcieków sanitarnych
podczyszczalni solanki.

W tej kadencji wykonane zosta∏o ostatnie z zadaƒ
w zakresie ochrony wód obejmujàce budow´ kolekto-
rów wraz z przy∏àczami w ulicach Kopernika, Naruto-
wicza, Widok, Bema, Stolarska, Broniewskiego i przy-
leg∏ych. WartoÊç tego zadania to kwota 5,3 mln z∏. Dla
przypomnienia tylko podam, ˝e ∏àcznie na budow´
sieci kanalizacyjnych i oczyszczalni wydatkowanych
zosta∏o blisko 40 mln z∏.

Naturalnym nast´pstwem wykonania infrastruktury

podziemnej jest budowa nawierzchni dróg, chodników
i placów. Ta sfera dzia∏aƒ gospodarczych nale˝a∏a do
dominujàcych. Sà jednak tego efekty, na budow´ no-
wych nawierzchni dróg i przebudow´ istniejàcych wy-
datkowanych zosta∏o 2,2 mln w roku 2007, 2,9 mln
w 2008, 6,2 mln w roku 2009 i zaplanowano 8,7 mln
z∏ na rok bie˝àcy (prace trwajà, do chwili obecnej war-
toÊç wykonanych robót wynosi ponad 4,5 mln z∏).
Kwota 16,3 mln z∏ wydatkowana do chwili obecnej na
przestrzeni tej kadencji na zadania drogowe przynios∏a
znakomite efekty. Wybudowana zosta∏a za 2,9 mln z∏
ul. Mickiewicza przy udziale Êrodków europejskich w
kwocie 1,4 mln z∏.  Wybudowano nowe nawierzchnie
wi´kszoÊci ulic na osiedlach: Zwiàzkowców, Rewerso-
wo, Królów, Wis∏a. Przebudowane zosta∏y m.in. na-
wierzchnie ulic Pi∏sudskiego, Armii Krajowej, Kosmo-
nautów, Dembickiego, Norwida, Solnej, cz´Êci ul.
Lipnowskiej, Jagie∏∏y, Polnej, Narutowicza, Stolarskiej,
Kopernika, Brata Alberta i Wojska Polskiego, Bema,
Sosnowej i S∏owackiego. ¸àczna d∏ugoÊç dróg, które
otrzyma∏y nowe nawierzchnie przekroczy∏a 13 km, a
przecie˝ to jeszcze nie koniec. Trwajà prace na ul.
S∏oƒsk Górny, niebawem rozpocznie si´ budowa ka-
nalizacji deszczowej i odbudowa nawierzchni ul. Ko-
lejowej. Istnieje wi´c nadal szansa, ˝e ca∏oÊç Êrodków
finansowych zaplanowanych na roboty drogowe zo-
stanie do koƒca br. wydatkowana. Kwot´ 566 tys.
wydatkowaliÊmy na wykup gruntów pod urzàdzenie
dróg publicznych. Rada Miejska na ten cel przeznacza∏a
ka˝dego roku znaczàce kwoty, niestety cz´sto brak
dobrej woli w∏aÊcicieli lub wygórowane oczekiwania
finansowe uniemo˝liwia∏y pomyÊlne zakoƒczenie
negocjacji. Z tych powodów nie uda∏o si´ wybudowaç
nawierzchni dróg na cz´Êci ulicy Stawowej, Ogrodowej
czy po∏àczyç osiedla Zwiàzkowców z Rewersowem.
To zadania na najbli˝sze 2-3 lata, bowiem ich realizacja
znakomicie wp∏yn´∏aby na popraw´ uk∏adu komuni-
kacyjnego, bezpieczeƒstwo i poprawi∏aby wygod´ dla
wielu u˝ytkowników. W mijajàcej kadencji dzi´ki wy-
kupom gruntów mo˝liwa by∏a budowa nawierzchni
ul. Mickiewicza od S∏oƒsk Górny do Kosmonautów,

WYSTÑPIENIE BURMISTRZA
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ul. ˚ytniej i cz´Êci ul. Stawowej.
Na przestrzeni mijajàcej kadencji wybudowanych

zosta∏o ponad 8 tys. m2 nowych nawierzchni i przebu-
dowanych 21 tys. m2 istniejàcych chodników tzw.
pieszojezdni (wykonane z kostki polbruk). Dla zainte-
resowanych podam informacj´, ˝e do chwili obecnej
przebudowanych zosta∏o w naszym mieÊcie ponad
160 tys. m2 powierzchni chodników i placów, a roboty
te wykonane zosta∏y przez pracowników robót publicz-
nych. Wszystkie prace s∏u˝à poprawie bezpieczeƒstwa
u˝ytkowników, przystosowaniu do potrzeb osób nie-
pe∏nosprawnych, poprawie estetyki. Na ich realizacj´
w bie˝àcej kadencji wydatkowana zosta∏a kwota ok. 1
mln z∏.

Jednym z najpowa˝niejszych i najtrudniejszych za-
daƒ w mieÊcie jest gospodarka mieszkaniowa. Problem
braku mieszkaƒ komunalnych, rozlewajàca si´ fala wy-
roków eksmisyjnych z budynków prywatno-czynszo-
wych, czy wreszcie kilkudziesi´cioletnia komunalna
substancja mieszkaniowa, która wymaga ciàg∏ych na-
k∏adów remontowych sprawiajà, ̋ e realizacja programu
polityki mieszkaniowej sta∏a si´ jednym z najistotniej-
szych zadaƒ dla samorzàdu. Wykonujemy je poprzez
spó∏k´ CTBS. W mijajàcej kadencji wybudowane zosta∏y
dwa 24-mieszkaniowe budynki przy ul. S∏oƒskiej.
Gmina przekaza∏a grunty, na których wybudowano
obydwa bloki, uzbroi∏a teren i pokry∏a koszty budowy
drogi dojazdowej oraz parkingu.

Aktualnie przy ulicy Nieszawskiej realizowana jest
inwestycja 39-mieszkaniowego budynku o charakterze
mieszanym tj. 18 lokali socjalnych i 21 na wynajem.
W∏aÊnie w tej kadencji Gmina wnios∏a do spó∏ki CTBS
aport rzeczowy w postaci gruntów, na których w ciàgu
najbli˝szych lat wybudowane zostanà 4 obiekty miesz-
kalne; ∏àcznie 134 mieszkania. Realizowany obecnie
I etap finansowany b´dzie w cz´Êci socjalnej przez
Gmin´ w kwocie 1,47 mln z∏, przy czym dzi´ki skutecz-
nym zabiegom inwestycja ta zakwalifikowana zosta∏a
do rzàdowego programu wspierania budownictwa
socjalnego i otrzymamy wsparcie finansowe w kwocie
470 tys. z∏, które obni˝y nasz udzia∏ w rozliczeniu tego
zadania. Cz´Êç KFM-owska zostanie zap∏acona z kredytu
bankowego do 70% wartoÊci i op∏at partycypacyjnych
przysz∏ych lokatorów. Udzia∏ miasta w omawianej
inwestycji dotyczy tak˝e partycypacji w kosztach wyko-
nania projektu technicznego 56 tys.z∏, a zapewne wià-
zaç si´ b´dzie z budowà kolektora sanitarnego i na-
wierzchni drogi w kierunku ul. Nieszawskiej. W mija-
jàcej kadencji na potrzeby gospodarki mieszkaniowej
wydatkowana zosta∏a kwota 4,4 mln z∏ z przeznacze-
niem na pokrycie kosztów remontów, op∏at eksploata-
cyjnych, wyp∏at´ zaliczek dla wspólnot, wyp∏aty od-
szkodowaƒ za niezrealizowane wyroki eksmisyjne z
budynków prywatno-czynszowych, wykonanie eksper-
tyz technicznych i wspomniana partycypacj´ w kosztach
budowy.

Dzia∏em, które bez wàtpienia jest przys∏owiowym
oczkiem w g∏owie, jest oÊwiata i wychowanie. Na re-
alizacj´ tego zadania Gmina otrzymuje subwencj´,
której wysokoÊç okreÊlona jest w oparciu o sprawozda-
nie o stanie zatrudnienia oraz dane o liczbie uczniów.
¸àczna kwota subwencji oÊwiatowej za 4 lata wynios∏a
ok. 14,339 mln z∏, natomiast wielkoÊç Êrodków wyko-
rzystanych na realizacj´ zadaƒ w zakresie oÊwiaty i

wychowania do dnia 30 czerwca br. wynios∏a ∏àcznie
ok. 24 mln z∏, z zastrze˝eniem, ˝e na II pó∏rocze po-
osta∏a jeszcze kwota ok. 4 mln z∏. Pragn´ w tym miejscu
zwróciç uwag´, ˝e utrzymanie ciechociƒskich szkó∏ w
poszczególnych latach wymaga∏o dofinansowania z
bud˝etu miasta, i tak: w roku 2007 w wysokoÊci 29,92%,
2008 - 30,09%, 2009 - 31,86%, w I pó∏roczu 2010 r.
18,41%. Utrzymanie placówek przedszkolnych nale˝y
do zadaƒ w∏asnych Gminy, a funkcjonujàce 2 placówki
w ca∏oÊci sà finansowane z bud˝etu. Zgodnie z ustawà
Karta Nauczyciela subwencja oÊwiatowa powinna w
ca∏oÊci pokryç wynagrodzenia nauczycieli i pochodne.

W przypadku naszych placówek ka˝dego roku wys-
t´pujà niedobory wynikajàce z du˝ej liczby godzin
ponadwymiarowych i w ca∏oÊci zostajà pokryte ze
Êrodków w∏asnych Gminy. Istotnà pozycjà w wydatkach
placówek sà us∏ugi komunalne (zaopatrzenie w ciep∏o,
energi´ elektrycznà, gaz, wod´, utrzymanie czystoÊci),
a tak˝e zakupy materia∏ów i wyposa˝enia, pomocy
naukowych, utrzymanie sto∏ówek szkolnych, dokszta∏-
canie i doskonalenie nauczycieli, a przede wszystkim
jednak us∏ugi remontowe. Podczas tej kadencji zakres
prac remontowych by∏ niespotykany. W Szkole Podsta-
wowej nr 1 przeprowadzono kompleksowy remont
pokrycia dachu, wzmocniono jego konstrukcj´ i doko-
nano wymiany dachówek. Wykonano tak˝e nowà in-
stalacj´ odgromowà. Remontu doczeka∏a si´ szkolna
kuchnia wraz z zapleczem. W placówce dokonano
tak˝e wymiany instalacji wod.-kan. i remontu ∏azienek
i sanitariatów. Gruntownemu remontowi poddano
zdecydowanà wi´kszoÊç izb lekcyjnych i pomieszczenia
biblioteki. W roku bie˝àcym przeprowadzono przebu-
dow´ pomieszczeƒ i przystosowano je dla potrzeb
funkcjonowania pi´knej szatni. Zakupiono te˝ 550
szafek, indywidualnych dla ka˝dego ucznia. W Ciecho-
ciƒskim Gimnazjum w czasie tej kadencji wymieniona
zosta∏a instalacja co, zarówno budynku szko∏y, jak i
sali gimnastycznej. W placówce wymieniono te˝
instalacj´ wod.-kan., u∏o˝ono p∏ytki na korytarzach i
klatkach schodowych ca∏ego budynku, przeprowadzo-
no remont kuchni wraz z zapleczem, wymalowano
klatki schodowe i sal´ gimnastycznà. Placówka, przy
udziale pracowników gospodarczych, przeprowadzi∏a
remont wi´kszoÊci izb lekcyjnych. Obie szko∏y zakupi∏y
pomoce naukowe, wyposa˝enie klas i pracowni. Do-
tychczasowe dzia∏ania gospodarcze w obu placówkach,
zapobiegliwoÊç osób nimi zrzàdzajàcych i zrozumienie
organu prowadzàcego potrzeb finansowych doprowa-
dzi∏y do tego, ˝e dzisiaj ciechociƒskie szko∏y nale˝à
do wzorcowych. Warunki pracy nauczycieli i nauki
uczniów sà znakomite. Obie placówki sà przyjazne i
bezpieczne, co w po∏àczeniu z zaanga˝owaniem kadry
pedagogicznej gwarantuje, ˝e nasze szko∏y sta∏y si´
drugim domem dla uczniów. Placówki przedszkolne
przyjmujà ka˝dego roku po 100 dzieci w oddzia∏ach
3-4 i 5-latków. Ich utrzymanie, jak ju˝ wspomnia∏em
wczeÊniej, spoczywa na gminie, która w ciàgu 4 osta-
tnich lat przeznaczy∏a na realizacj´ tego zadania 6,7
mln z∏. Placówki z ka˝dym rokiem pi´kniejà, sà coraz
lepiej wyposa˝one i przyjazne dla najm∏odszych miesz-
kaƒców uzdrowiska. To zapewne sprawia, ˝e rodzice
bardzo ch´tnie umieszczajà swoje pociechy w ciecho-
ciƒskich przedszkolach.

Bardzo wa˝nym zadaniem realizowanym przez sa-
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morzàd Ciechocinka jest pomoc spo∏eczna. W ciàgu
ostatniej kadencji na ten cel wydatkowana zosta∏a
kwota ok. 14 mln z∏ (liczàc do 30 czerwca br.), choç
z pewnoÊcià do koƒca roku bud˝etowego wzroÊnie
ona do ponad 16 mln z∏! Katalog spraw z zakresu po-
mocy spo∏ecznej obejmuje zadania w∏asne i zlecone
w ramach programów rzàdowych. Zadania w∏asne
obejmujà:

- Êrodowiskowà pomoc spo∏ecznà,
- us∏ugi w zakresie ˝ywienia (Êrednio 150 osób

dziennie),
- pomoc us∏ugowà (czynnoÊci piel´gnacyjne w do-

mach chorych),
- Êwietlic´ socjoterapeutycznà,
- przyznawanie i wyp∏acanie zasi∏ków sta∏ych.
Zadania zlecone to:
- wyp∏ata Êwiadczeƒ rodzinnych,
- wyp∏ata zaliczek alimentacyjnych,
- wyp∏ata alimentów,
- wyp∏ata wynagrodzeƒ z tytu∏u sprawowania opieki

przyznanej przez sàd.
Ze Êwiadczeƒ przyznanych w ramach zadaƒ w∏as-

nych bez wzgl´du na ich rodzaj i form´ Êrednio ka˝dego
roku korzysta od 350 do 450 osób. G∏ównà przyczynà
tak du˝ego zapotrzebowania na pomoc spo∏ecznà jest
bezrobocie. Osoby poszukujàce pracy bez prawa do
zasi∏ku sà potencjalnymi klientami MOPS. Obok tej
grupy osób przyczynà udzielania pomocy by∏o m.in.:

- ubóstwo,
- potrzeba ochrony macierzyƒstwa,
-  bezradnoÊç w sprawach opiekuƒczo-

wychowawczych, alkoholizm,
- przemoc w rodzinie.
Jednà z form pomocy spo∏ecznej jest wyp∏ata dodat-

ków mieszkaniowych. Zadanie to od 2004 roku sta∏o
si´ zadaniem obowiàzkowym gminy, z którego korzys-
tajà mieszkaƒcy lokali:

- komunalnych - 30,70%,
- spó∏dzielczych - 18,79%,
- zak∏adowych - 2,83%,
- pozosta∏ych (prywatno-czynszowych) - 47,68%
Formà pomocy materialnej dla uczniów sà stypendia

szkolne i zasi∏ki szkolne. Zadanie to w 80% jest finan-
sowane ze Êrodków bud˝etu paƒstwa, a 20% to udzia∏
w∏asny giny. Z tej formy pomocy korzysta Êrednio od
110-120 uczniów. Sàdz´, ˝e udzielanie pomocy potrze-
bujàcym to nie tylko wymóg ustawowy, ale nasz obo-
wiàzek moralny, dlatego podejmowaliÊmy szereg dzia-
∏aƒ, które stworzyç  mia∏y os∏on´ socjalnà dla osób
ubogich, poprzez tworzenie warunków do zatrudnienia
w ramach robót publicznych, prac interwencyjnych,
czy spo∏eczno-u˝ytecznych, które s∏u˝yç majà usamo-
dzielnianiu si´ wielu osób i ograniczeniu oczekiwaƒ
otrzymania pomocy spo∏ecznej.

Realizacja zadaƒ z zakresu ochrony zdrowia nast´-
puje w ramach Miejskiego Programu Profilaktyki i Ro-
zwiàzywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciw-
dzia∏aniu Narkomanii. Obejmuje on:

- dzia∏alnoÊç punktu konsultacyjnego obejmujàcego
pomoc psychologicznà dla osób uzale˝nionych bàdê
majàcych problemy w relacjach rodzinnych,

- dzia∏alnoÊç poradnictwa prawnego w zakresie
prawa rodzinnego, przemocy w rodzinie i problematyki
uzale˝nieƒ,

- dzia∏alnoÊç prowadzona przez pracownika Urz´du
Miejskiego,

- dofinansowanie dzia∏alnoÊci Êwietlicy Êrodowisko-
wej „Promyk”. Âwietlica prowadzona jest przez siostry
ze Zgromadzenia Zakonnego S∏ug Jezusa, które reali-
zujà programy profilaktyczne dla dzieci w wieku od
7 do 17 lat. Program realizowany jest w 3 grupach
wiekowych, 3 razy w tygodniu dla ka˝dej z grup. 
Ponadto dzieci uczestniczy∏y w codzienny zaj´ciach
muzycznych i teatralnych, plastycznych, manualnych,
kulinarnych i spotkaniach religijnych. Wychowankowie
zawsze majà zapewnione dwa posi∏ki. Przez ca∏y czas
pobytu w placówce sà pod opiekà opiekunów i wolon-
tariuszy przy odrabianiu lekcji. Dzieci otrzymujà te˝
pomoc materialnà w formie ubraƒ, obuwia, leków,
przyborów szkolnych. Opiekà Âwietlicy „Promyk” ka˝-
dego roku obj´tych jest od 40 do 50 dzieci. W placówce
dzia∏ajàcej przy MOPS w zaj´ciach uczestniczà dzieci
z rodzin niewydolnych wychowawczo, rozbitych, ubo-
gich, dotkni´tych problemem uzale˝nienia. Âwietlica
prowadzi zaj´cia opiekuƒcze, terapeutyczne, psycho-
edukacyjne. Z zaj´ç w placówce korzysta oko∏o 30
dzieci. W obydwu placówkach dzieci kszta∏tujà swoje
postawy i zachowania, uczà si´ jak radziç sobie w sy-
tuacjach trudnych i konfliktowych, jak opanowaç ne-
gatywne emocje. Podczas zaj´ç kszta∏towana jest wÊród
dzieci umiej´tnoÊç wspó∏˝ycia i wspó∏dzia∏ania w
grupie, zapewnienie im bezpieczeƒstwa, pomocy w
nauce, podniesienie poczucia w∏asnej wartoÊci, zagos-
podarowanie wolnego czasu dzieci.

W bud˝ecie na ochron´ zdrowia zabezpieczano
Êrodki finansowe dla Honorowych Dawców Krwi,
cz∏onków Stowarzyszenia Diabetyków oraz na pokrycie
kosztów korzystania z izby wytrzeêwieƒ we W∏oc∏awku.
Realizacja tej kategorii zadaƒ w ciàgu minionej kadencji
poch∏on´∏a ponad 500 tys.z∏.

Up∏ywajàca kadencja by∏a wyjàtkowo sprzyjajàca
dla rozwoju infrastruktury sportowej. Nasze miasto
doczeka∏o si´ pi´knej, nowoczesnej, pe∏nowymiarowej
hali sportowej z boiskami do pi∏ki r´cznej, pi∏ki siat-
kowej, koszykówki (po 3 boiska). Obiekt posiada pe∏ne
zaplecze sanitarne, szatnie, si∏owni´, pomieszczenia
dla s´dziów i widowni´ na 300 miejsc. Zadanie to
zrealizowane zosta∏o w cyklu pó∏torarocznym i koszto-
wa∏o 5,7 mln z∏. Wokó∏ obiektu wykonano parkingi,
chodniki i urzàdzono tereny zielone. Powstanie hali
sportowo-widowiskowej, plan stworzenia wokó∏ niej
kompleksu obiektów sportowych oraz mo˝liwoÊç uzys-
kania dofinansowania z Ministerstwa Sportu sprawi∏y,
˝e podj´te zosta∏y dzia∏ania zmierzajàce do wybudowa-
nia boiska wielofunkcyjnego przystosowanego do gry
w tenisa ziemnego, kosza lub siatkówki. Obok przy-
budowana zosta∏a tartanowa skocznia do skoków w
dal oraz trybuny. W ubieg∏ym roku wybudowane zo-
sta∏y dwa boiska do pi∏ki pla˝owej. Na realizacj´ tych
zadaƒ wydatkowano kwot´ ok. 450 tys. z∏, w tym 200
tys. z∏ to Êrodki pozyskane z Ministerstwa Sportu. DziÊ,
po przeprowadzeniu procedury zmiany planu zagospo-
darowania przestrzennego, w obszarze tym planuje
si´ budow´ skate parku, a mo˝e warto pomyÊleç o za-
pleczu hotelowym? Jestem pewien, ˝e przy znakomitej
bazie rehabilitacyjno-zabiegowej w ciechociƒskich
sanatoriach taki kompleks sta∏by si´ magnesem dla
najbardziej klasowych zespo∏ów siatkarskich, koszykar-
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skich, czy szczypiorniaka.
Pi´knego kompleksu sportowego „Moje boisko

Orlik 2012” doczeka∏y si´ dzieci ze szko∏y podstawowej.
Zespó∏ dwóch boisk - jedno z nawierzchnià ze sztucznej
trawy do gry w pi∏k´ no˝nà, drugie - o nawierzchni
tartanowej do gry w tenisa ziemnego, siatkówk´, pi∏k´
r´cznà i koszykówk´. Powstanie tego kompleksu kosz-
towa∏o blisko 1,3 mln z∏, przy czym gmina otrzyma∏a
na jego realizacj´ dotacj´ z Ministerstwa Sportu i od
samorzàdu Województwa Kujawsko-Pomorskiego, po
333 tys. z∏. Aktualnie trwa budowa zaplecza socjalnego
(sanitariaty, szatnie, magazyn), które zgodnie z umowà
powinno byç gotowe do 30 listopada br. Jego wartoÊç
to 320 tys. z∏. W roku bie˝àcym opracowana zostanie
tak˝e dokumentacja na przebudow´ stadionu miejskie-
go pod t´˝niami. Obejmie ona budow´ p∏yty g∏ównej
o nawierzchni trawiastej z systemem nawadniania,
budow´ p∏yty treningowej o sztucznej nawierzchni,
ich oÊwietlenie, system nag∏oÊnienia, budow´ trybun
i ca∏ego zaplecza socjalnego, magazynowego oraz
pomieszczeƒ biurowych dla OÊrodka Sportu i Rekreacji.
Ta jednostka bud˝etowa, powo∏ana w koƒcu ubr.,
zajmuje si´ realizacjà zadaƒ Gminy Miejskiej Ciecho-
cinek z zakresu kultury fizycznej i turystyki oraz ad-
ministrowania obiektami i urzàdzeniami sportowo-
rekreacyjnymi. OÊrodek Sportu i Rekreacji realizuje
swoje zadania poprzez:

- Êwiadczenie us∏ug z zakresu kultury fizycznej,
turystyki i rekreacji,

- udost´pnianie bazy sportowej i rekreacyjnej oraz
powierzchni  reklamowych na terenie tej bazy,

- inicjowanie imprez sportowo-rekreacyjnych,
- organizacj´ zawodów, zaj´ç, imprez sportowych,
- zarzàdzanie miejskimi obiektami sportowo-rekre-

acyjnymi,
- koordynowanie i prowadzenie mi´dzyszkolnych

rozgrywek sportowych,
- prowadzenie dzia∏alnoÊci promocyjnej i reklamo-

wej w zakresie dzia∏alnoÊci OSiR,
- udost´pnianie obiektów dla organizatorów imprez

sportowych.
Bud˝et OSiR-u uchwalony zosta∏ w wysokoÊci ponad

1 mln z∏, przy czym Êrodki te nie obejmujà wydatków
remontowych i inwestycyjnych. Pierwszy rok funkcjo-
nowania OSiR-u pokaza∏, ˝e jego utworzenie by∏o ze
wszech miar uzasadnione. Obiekty t´tnià ˝yciem, sà
coraz lepiej wyposa˝one, zorganizowano na nich tylko
w ciàgu bie˝àcego roku blisko 70 imprez, a kadra
kierownicza tej jednostki wielokrotnie udowodni∏a
swojà sprawnoÊç organizacyjnà i nadzwyczajne zaan-
ga˝owanie. Aktualnie „pod skrzyd∏ami” OSiR-u funkcjo-
nujà: Uczniowski Klub Sportowy „Kurort”, Uczniowski
Klub Sportowy „Olimpijczyk”, Uczniowski Klub Spor-
towy „Jedynka”, Uczniowski Klub Sportowy „Zdrój”,
a opiekà instruktorsko-trenerskà finansowanà ze Êrod-
ków OÊrodka obj´tych jest blisko 300 osób. Jako sukces
mijajàcej kadencji traktuj´ skuteczne reaktywowanie
dzia∏alnoÊci sekcji nauki p∏ywania dla wszystkich ch´t-
nych ze szko∏y podstawowej, sekcji koszykówki, utwo-
rzenie kolejnych dru˝yn siatkówki dziewczàt, unormo-
-wanie dzia∏alnoÊci dru˝yn dzieci´cych i m∏odzie˝owych
w pi∏ce no˝nej, które ze spokojem i optymizmem mo-
gà patrzeç w przysz∏oÊç.

Od kilku lat przywiàzujemy znaczàcà rol´ do
promocji Ciechocinka przeznaczajàc na realizacj´ tego
zadania znaczàce Êrodki bud˝etowe. Dzia∏ania
promocyjne odbywa∏y si´ w kategoriach:

- organizacji imprez lokalnych, krajowych i mi´dzy-
narodowych w Ciechocinku, m.in. festiwale: Piosenki
Stra˝ackiej, Folkloru Kujaw i Ziemi Dobrzyƒskiej, Ope-
retkowo-Operetkowe, Bluesowe, Ogólnopolskie Prze-
glàdy Orkiestr D´tych, Gale Polskich Tenorów, Kon-
certów Noworocznych i innych, jak: Symfonia Rocka,
Cygaƒskie Noce, 4 pory roku, impreza z uczestniczkami
wyborów Miss Polski i Miss Internationale,

- udzia∏ w targach turystycznych i wystawach, m.in.:
w Berlinie, Utrechcie, Kijowie, Pary˝u, Vancouver,
Londynie, Warszawie, Poznaniu,

- reklamy zewn´trznej na noÊnikach bilboardowych
w Poznaniu, ¸odzi, Krakowie, Wroc∏awiu, na ekranach
LED - filmy promocyjne w Szczecinie i Gdaƒsku,

- reklamie telewizyjnej w TVN Meteo,
- reklamie prasowej, np. w Gazecie Wyborczej,

Rzeczpospolitej, WiadomoÊciach Turystycznych, Ma-
gazynie Gospodarczym, Zdroju Ciechociƒskim oraz
reklamie radiowej,

- zakup i wprowadzenie do obiegu 20.000 dukatów
lokalnych, dystrybuowanych w ramach akcji „Solar
Ciechociƒski”,

- zakup orygina∏ów rysunków Karola Kossaka i przy-
gotowanie wystawy,

- wydawnictwa albumów, folderów reklamowych
i gad˝etów reklamowych,

- utworzenie i obs∏uga miejskiego serwisu interne-
towego.

Na dzia∏ania zwiàzane z promocjà Ciechocinka w
ostatnim 4-leciu wydatkowana zosta∏a kwota ponad 1
mln z∏.

Jednostkà prowadzàcà dzia∏ania uatrakcyjniajàce
ofert´ naszego miasta jest Miejskie Centrum Kultury,
które zorganizowa∏o szereg znakomitych przedsi´wzi´ç
artystycznych, jak koncerty z okazji Roku Chopinows-
kiego, Ballady rosyjskie i cygaƒskie, spektakle teatralne
w ramach Ciechociƒskich Spotkaƒ Teatralnych, koncer-
ty z okazji Dnia Kobiet, czy imprezy z udzia∏em dzieci
i m∏odzie˝y korzystajàcych z sekcji i kó∏ zainteresowaƒ
dzia∏ajàcych przy MCK:

- pracowni malarstwa i rysunku,
- sekcji elektronicznych instrumentów klawiszowych,
- sekcji gry na gitarze elektrycznej i akustycznej,
- zespo∏y muzyczne i lokalne.
Na dzia∏ania MCK bud˝et miasta przeznacza oko∏o

350 tys. z∏ rocznie. Wi´kszoÊç imprez wymienionych
tylko has∏owo organizowana jest w muszli koncertowej,
obiekcie wybudowanym ponad 100 lat temu, który
zakupiony przez gmin´ od spó∏ki PUC SA w stanie
gro˝àcym katastrofà budowlanà, zosta∏ w ostatnich
latach poddany gruntownemu remontowi. Wykonano
nowà konstrukcj´ muszli, prace restauratorskie i kon-
serwatorskie, które gwarantujà ˝e amfiteatr w parku
Zdrojowym b´dzie dumà mieszkaƒców i pere∏kà wÊród
ciechociƒskich zabytków przez kolejne dziesi´ciolecia.
Prace remontowe muszli koncertowej poch∏on´∏y
ponad 800 tys.z∏.

Instytucjà kultury, która wyodr´bniona zosta∏a ze
struktur MCK jest od 1 lipca 2008 roku Miejska Biblio-
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teka Publiczna, prowadzàca dzia∏alnoÊç w oddziale
dla dzieci, dla doros∏ych, czytelni i bezp∏atnej kawia-
rence internetowej. Miejska Biblioteka Publiczna orga-
nizuje tak˝e interesujàce spotkania z pisarzami i dzien-
nikarzami. Na funkcjonowanie biblioteki, zakupy
interesujàcych wydawnictw i organizacj´ kiermaszów
wydaje si´ ka˝dego roku oko∏o 250-300 tys.z∏.

Dzia∏em, który w znakomity sposób wp∏ywa na
atrakcyjnoÊç miasta i jego wizerunek jest gospodarka
komunalna i ochrona Êrodowiska. Obejmuje on dzia-
∏ania z zakresu oczyszczania miasta, utrzymania zieleni,
oÊwietlenia ulic i gospodarki Êciekowej. Tylko w bie-
˝àcym roku na realizacje tej kategorii zadaƒ zaplano-
wano blisko 11 mln z∏, a w ciàgu trzech ostatnich lat
wydatkowano znacznie ponad 15 mln z∏. To w∏aÊnie
z tych Êrodków utrzymywana jest czystoÊç i porzàdek
trawników i chodników w ciàgach ulicznych, letnie i
zimowe utrzymanie chodników, konserwacja koszy
ulicznych, ich opró˝nianie i wywóz nieczystoÊci, za-
miatanie ulic, ich zimowe utrzymanie, wywóz odpadów
segregowanych z pojemników typu dzwon, itp. Cz´Êç
Êrodków finansowych z tego dzia∏u przeznacza si´ na
konserwacj´ terenów zielonych, czy zagospodarowanie
parków. Bardzo znaczne Êrodki finansowe kierowane
sà na pokrycie kosztów oÊwietlenia ulic, parków, utrzy-
manie monitoringu, napraw´ i konserwacj´ oÊwietlenia
ulicznego, czy wreszcie zakup dekoracji Êwiàtecznych.
Du˝à cz´Êç Êrodków bud˝etowych w tej grupie wydat-
ków przeznaczono na budow´ nowych punktów Êwiet-
lnych. Wspomn´ tylko o niektórych: budowa oÊwiet-
lenia w ciàgu ul. Mickiewicza i Granicznej, a za kilka
dni rozpocznie si´ wymiana s∏upów i opraw oÊwiet-
leniowych w ul. KoÊciuszki, Traugutta, 3-go Maja, Po-
przecznej i na placu Gdaƒskim. I to wszystko w bie-
˝àcym roku. W latach poprzednich mijajàcej kadencji
wykonano nowe oÊwietlenie w parku Sosnowym, oÊ-
wietlenie muszli koncertowej, t´˝ni nr 1, nowe oÊwiet-
lenie ul. Lipnowskiej, Ch∏opickiego, cz´Êç ul. Pisakowej,
fragment ul. S∏owackiego i Konopnickiej, ul. Wiejskiej,
czy cz´Êci ul. Wierzbowej. Ze Êrodków tego dzia∏u
sfinansowano tak˝e w latach poprzednich:

- zadania z zakresu ochrony wód (budowa kanaliza-
cji),

- zmodernizowano cyfrowà stacj´ monitoringu miej-
skiego zlokalizowanà w Komisariacie Policji, wymienio-
no 6 kamer monitorujàcych,

- wybudowano zespó∏ pawilonów handlowych zlo-
kalizowanych przed halà targowà wraz z urzàdzeniem
terenów przyleg∏ych,

- przygotowano dokumentacj´ technicznà i rozpo-
cz´to budow´ fontanny w obszarze Parterów Hellwiga,

- przygotowano i skutecznie przeprowadzono pro-
cedur´ dla realizacji zadania „Renowacja terenów zie-
lonych w obszarze historycznych parków zabytkowych
miasta Ciechocinka”,

- opracowano program u˝ytkowo-funkcjonalny dla
realizacji zadania „Odnowa zdegradowanych terenów
uzdrowiskowych w Ciechocinku”.

Na przestrzeni ostatnich 4 lat w istotny sposób
zmienione zosta∏y warunki pracy osób zatrudnionych
w Urz´dzie Miejskim. Gruntownemu remontowi pod-
dano wn´trza wszystkich sal i gabinetów, korytarzy,
klatki schodowej i sanitariatów. Wymieniona zosta∏a
stolarka okienna i drzwiowa, wykonano remont

instalacji c.o. i elektrycznej, w sali konferencyjnej
za∏o˝ono klimatyzacj´, nag∏oÊnienie, wyposa˝ono jà
w nowoczesny sprz´t audiowizualny i stworzono 14
stanowisk konferencyjnych. Wi´kszoÊç gabinetów
otrzyma∏a nowe umeblowanie. Istotnej poprawie uleg∏y
warunki pracy i bezpieczeƒstwa. Wbrew uszczypliwym
wypowiedziom nielicznych osób wszyscy interesanci
Urz´du Miejskiego z satysfakcjà i uznaniem wypowia-
dajà si´ na temat standardu ciechociƒskiego magistratu.
Dla mnie to wielka radoÊç, gdy s∏ysz´ pozytywne opinie
interesantów i obserwuj´ zadowolenie moich pracow-
ników. MyÊl´, ˝e wydatkowanie na ten cel na przest-
rzeni ca∏ej kadencji kwoty oko∏o 500 tys. z∏ by∏o ze
wszech miar uzasadnione. ¸àczna kwota wydatkowana
na funkcjonowanie Urz´du Miejskiego na przestrzeni
mijajàcego 4-lecia wynios∏a ok. 8,8 mln z∏. Na podkreÊ-
lenie zas∏uguje te˝ fakt bardzo niewielkiego zad∏u˝enia
bud˝etu miasta, które wynosi 7,8% w stosunku do
planowanych dochodów, przy dopuszczalnych 60%.
Zobowiàzania nasze dotyczà jedynie wykupu obligacji
komunalnych wyemitowanych na budow´ hali spor-
towej. Na podkreÊlenie zas∏uguje bardzo racjonalna
gospodarka wolnymi Êrodkami finansowymi, które
lokowane na rachunkach terminowych przynios∏y
bud˝etowi miasta ponad 1,5 mln z∏otych.

Szanowni Paƒstwo, koƒczàca si´ kadencja by∏a okre-
sem niezwykle intensywnych dzia∏aƒ na rzecz lokalnej
spo∏ecznoÊci. Sàdz´, ˝e ka˝dy z Paƒstwa radnych do-
kona bilansu swojej pracy, skutecznoÊci w dzia∏aniu
i - mam nadziej´ - obiektywnej oceny pracy tych osób,
które w Paƒstwa imieniu i na Paƒstwa rzecz Wasze
projekty, pomys∏y i propozycje realizowa∏y.

Jest to najbardziej stosowny moment, aby s∏owa
serdecznych podzi´kowaƒ skierowaç do wszystkich
podleg∏ych mi pracowników. Za zaanga˝owanie, twór-
czy trud najpi´kniej jak potrafi´ dzi´kuj´ Paƒstwu.
S∏owa uznania nale˝à si´ kierownictwu podleg∏ych mi
jednostek, którzy wspaniale realizowali swoje obowiàz-
ki. Pragn´ w tym miejscu wyró˝niç za wyjàtkowà aktyw-
noÊç i skutecznoÊç w zabieganiu o Êrodki finansowe
ze êróde∏ zewn´trznych Panià dyrektor Ann´ W∏adkows-
kà. Za wyjàtkowà dyspozycyjnoÊç, niezawodnoÊç oraz
pomoc technicznà w rozwiàzywaniu nie∏atwych pro-
blemów inwestycyjnych dzi´kuj´ Pani Prezes Wandzie
Buchalskiej. Za ogromny wk∏ad pracy, màdre doradz-
two i profesjonalizm dzi´kuj´ Pani Skarbnik Miasta
Ma∏gorzacie Szwajkowskiej. Za rzetelnà, cz´sto wyma-
gajàcà ogromnego wysi∏ku i zaanga˝owania prac´ dzi´-
kuj´ pracownikom Urz´du Miejskiego, wspania∏ym
ludziom, z którymi prac´ traktuj´ jako zaszczyt. Dzi´-
kuj´ radnym Rady Miejskiej za kreowanie polityki
rozwojowej Ciechocinka, za pomoc, dba∏oÊç o dobro
uzdrowiska i wszystkich mieszkaƒców naszego miasta.
Mam nadziej´, ˝e nasze dokonania znajdà uznanie
wÊród ciechocinian 21 listopada.

Dzi´kuj´ wszystkim niewymienionym osobom,
które bezinteresownie s∏u˝y∏y mi swoim doÊwiadcze-
niem, pomocà i wiedzà w dzia∏aniach na rzecz naszej
ma∏ej Ojczyzny.


